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لغو تحریم مقدمه توافق
ë  ادامه از صفحه اول

... یــا بعد از ســفر مــن به ترکمنســتان، غیــر از امضای قــرارداد و 
برقــراری ســوآپ گازی، روابــط ما با این کشــور نیز بهتر شــده اســت، 
همچنان کــه امروز روابط ما با آذربایجان نیز دارد به ســمتی حرکت 

می کند که کمبودها و کاستی ها درحال جبران شدن است.
رئیس جمهور با بیان اینکه نسبت به روسیه نیز همین طور است، 
ادامه داد: میزان ظرفیت تجاری ما با روسیه میزانی نیست که امروز 
داریــم. اکنون میزان روابط تجاری با روســیه 3 میلیارد دلار اســت که 
می توانــد بــه 10 میلیــارد دلار تبدیــل شــود. در ایــن زمینه در روســیه 
کالاهای استراتژیکی وجود دارد که ما می توانیم از این کشور وارد کنیم، 
درعیــن حــال ما نیز محصولاتــی داریم که می توانیم در بازار روســیه 

عرضه کنیم و روسیه می تواند بازار کالاهای ما باشد.
وی بــا اشــاره به اینکــه در حوزه های نفتــی و انرژی نیــز باتوجه به 
فناوری هایی که در روسیه وجود دارد ما می توانیم دراین زمینه ها نیز 
فعال شویم، اظهار کرد: مجموع اینها همان کارها و روابط اقتصادی 
اســت که می توانیم با روســیه داشته باشــیم. همچنان که می توانیم 
در زمینه هــای حمل و نقل، ترانزیت، هــوا  فضا و حوزه های مختلف 
دیگر با روس ها کار کنیم. این ظرفیت ها می تواند وجود داشــته باشد 
و می تواند به یک ظرفیت برای تبادلات میان دو کشــور تبدیل شــود، 
چرا که ما نیز مزیت هایی داریم که می تواند مورد استفاده قرار بگیرد.

رئیس جمهور همچنین در پاســخ به ســؤال دیگــری درباره دیگر 
حواشــی مطرح شــده درباره ســفر روســیه بــا تأکید براینکــه این طور 
نیســت که محصول یک ســفر صرفاً لبخند باشــد، همچنــان که این 
سفرما نیز پر از لبخند نبود، گفت: از سفری که نتیجه اش لبخند باشد، 
اتفاقی برای مردم حاصل نمی شــود. نتیجه ما در ســفر باید توســعه 
حوزه هــای انــرژی و صنعــت و در نهایت بهبود زندگی مردم باشــد.
وی با بیان اینکه آنچه در نشســت ســه ساعته با آقای پوتین صحبت 
کردیم، از ابتدا تا انتها درباره مسائل دوجانبه بین المللی و منطقه ای 
با محوریت منافع مردم ایران بود، ادامه داد: بعد از دیدار من و آقای 
پوتین، آقای لاوروف، وزیر خارجه روسیه به آقای امیرعبداللهیان وزیر 
خارجــه ما گفت که آقای پوتین بلافاصله بــه وزرای دولت مأموریت 
داد تــا تصمیماتی که ما و رئیس جمهور ایــران گرفتیم، باید اجرایی 

شود.
رئیس جمهور افزود: من نیز به دوســتان مســئول خود در وزارت 
خارجه و دارایی مأموریت دادم به ســرعت مباحثی را که ما داشــتیم 
اجرایی کنند تا آثار آن در اقتصاد و مســائل مختلف مشــخص شــود. 
ما و روســیه اتفاق نظر داریم که ســلطه دلار بر روابط مالی و پولی ما 

باید شکسته شود.
وی با بیان اینکه ما می توانیم با ارزهای ملی کار را دنبال و تجارت 
میان دو کشــور را انجام دهیم، اظهار کرد: علاوه بر این درعرصه های 
مختلــف توافقاتــی داشــتیم و در مســائل دفاعــی و امنیتــی و نیز در 
حوزه هــای هــوا  فضا نیــز توافقاتی داشــتیم. امــروز در بوشــهر غیر از 
فــاز اول )نیروگاه هســته ای( که درحال بهره برداری اســت، طراحی و 
اجرای فازهای دو و سه را نیز با روس ها دنبال می کنیم. در کنار اینها، 
صادرات کالای استراتژیک مورد نیاز کشور است، همچنان که در این 
زمینه حــذف تعرفه درباره صادرات، قیمــت محصولات را متفاوت 
می کنــد. نگاه مثبت آنــان باعث می شــود در حوزه کالاهای اساســی 

صادرات و روابط داشته باشیم.
ë پیگیری همزمان دو راهبرد

رئیس جمهور در ادامه سخنان خود در توضیح راهبرد »سیاست 
خارجی متوازن« دولت سیزدهم، اظهار داشت: همزمان با مذاکرات 
در حوزه های دیگر نیز فعال هستیم اما همه چیز ما مذاکرات نیست؛ 
ما در 2 حوزه خنثی کردن تحریم و حوزه لغو تحریم ها فعال هستیم. 
یکی از زمینه های خنثی سازی تحریم ها، مسأله ارتباط با همسایگان 
و ارتقای روابط اقتصادی و... از جمله روسیه است. در یک کلام بنای 
ما تعامل با همه کشــورهای جهان است؛ همان طور که در انتخابات 

وعده دادیم این مسیر را دنبال خواهیم کرد.
آیــت الله رئیســی افــزود: پروژه هــای مختلفــی از جملــه کریــدور 
شــمالی-جنوبی که می تواند موجب تسهیل ارتباطات تجاری شود، 
همگی در جهت توســعه اقتصادی و تأمین منافع مردم اســت که با 

کشور روسیه مورد مذاکره و توافق قرار دادیم.
ë مذاکرات وین 

وی در واکنش به درخواســت مذاکره از سوی امریکایی ها تصریح 
کرد: درخواســت آنها مدت ها در حال مطرح شدن است و بسیاری از 
کشــورها پیام امریکایی ها را منتقل می کنند، همچنان که در ســالیان 
گذشــته نیز این درخواست ها را در مقاطع مختلف مطرح می کردند 
امــا آنچه ما اعــلام کردیم و بازهــم اعلام خواهیم کرد این اســت که 
در صورتــی که آنها بخواهند تحریم های ظالمانه را رفع کنند، امکان 

هرگونه توافقی وجود دارد.
ë هدف، کنترل تورم

رئیس جمهور در پاســخ به این ســؤال که گفته می شود در بودجه 
ســال آینــده وام ازدواج حذف شــده اســت نیز با بیان اینکــه من این 
مســأله را نشــنیدم، اظهار کرد: قطعاً وام ازدواج، متناســب با مسأله 
تورم برقرار اســت، زیرا ما باید حتماً جوانان را به امر ازدواج تشــویق 
کنیم، ضمن اینکه تشــویق به ازدواج و تشــکیل خانواده هم درقانون 
جمعیت اســت وهم برنامه دولت اســت.وی با اشــاره به اینکه البته 
توجــه بــه ازدواج و تشــویق جوانان به ازدواج  فقــط با صحبت و بیان 
حاصل نمی شــود، گفت: یکــی از کارهایی که دولــت می تواند دراین 
زمینه انجام دهد، همین وام ازدواج است. یکی از کارهای دیگری که 

دولت باید انجام دهد، مسأله تأمین مسکن است.
رئیسی با بیان اینکه بعضی ها ناباورانه مسائلی را در این رابطه مطرح 
کردند، گفت: اما ساخت 4 میلیون مسکن در سال، هم نیاز کشوراست 
هم وعده ما اســت، هم قانون اســت و هم اگر این کار انجام نشود کشور 
در این زمینه عقب می ماند. البته دراین زمینه مباحثی وجود دارد، مانند 
اینکه شاید مسکن روستایی دیرتر به نتیجه برسد یا ساخت مسکن در 
شهرها شرایط و نیازهای دیگری دارد. اما مسأله این است که ما نسبت 
به وعده خود صادق بوده و خواهیم بود. ما به آنچه وعده دادیم، عمل 
می کنیم. دولت ما می خواهد دولت صادق الوعده باشد.آیت الله رئیسی 
درباره تورم و اقدامات دولت برای مهار آن نیزگفت: بنای ما در دولت، 
کنترل تورم اســت. متأســفانه در چند سال گذشته شــاهد یک تورم کم 
نظیری بودیم که شــاید در 40 تا 50 ســال گذشــته سابقه نداشته است. 
بــا وجود این، بنای ما بر کنترل تورم اســت که در این رابطه نشــانه های 
اقتصادی و آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد دولت در کنترل تورم 

موفق بوده است، هرچند کاهش تورم نیاز به کار دارد.
ë تمرکز اصلی بر فرار مالیاتی 

رئیــس جمهور درباره مباحثی که دربــاره برنامه های دولت برای 
اخذ و دریافت مالیات مطرح شده است، نیزگفت: در مسأله افزایش 
میزان مالیات، برخی تصور می کنند قرار اســت این مالیات از کارمند 
یا بخش اداری گرفته شود، درحالی که این طور نیست و تمرکز اصلی 
روی فرار مالیاتی و جلوگیری از آن است.وی با بیان اینکه مطابق آمار 

ســازمان های مختلف، فرار مالیاتی مبلغ سنگینی را شامل می شود، 
افزود: افرادی در کشورهســتند که درآمدهای نجومــی دارند، آن هم 
بدون پرداخت مالیات، درحالی که مالیات کارمندان قبل از پرداخت 
حقوق شان کسر و اخذ می شود.آیت الله رئیسی اضافه کرد: در گرفتن 
مالیــات باید به این مســأله نــگاه کنیم که افــرادی که برابــر مقررات 
درآمدی دارند، باید حقوق دولت را نیز پرداخت کنند تا دولت بتواند 
کارهای خود را دنبال کند. اما برای مواجهه با کسانی که حاضر نیستند 
حقــوق دولت را پرداخت کنند، کارهای مختلفی انجام شــده اســت 
کــه از جمله اینها راه اندازی ســامانه ای برای متصل کردن کمرگ ها، 
ســامانه های بانکــی، واردات، صادرات و به طــور کلی نظام تجارت و 
نظام بانکی اســت که دراین صورت، رصد فعالیت های فرار مالیاتی 

کار سختی برای دستگاه های مسئول نیست.
ë به سمت رشد اقتصادی 

رئیــس جمهــور در واکنش بــه اینکه برخــی از مردم کنتــرل تورم 
را احســاس نمی کننــد، اظهار کرد: بخشــی از مســأله کنتــرل تورم به 
سیاست های اقتصادی، مالی و پولی کشور برمی گردد، به این معنی 
که ما باید بتوانیم نقدینگی را کنترل کرده و در کشــور کســری بودجه 
نداشته باشیم، کشور رشد اقتصادی داشته باشد و نه رکود.وی با اشاره 
به اینکه مجموعه اینها می تواند تورم را کنترل کند، اضافه کرد: خیلی 
از ایــن مــوارد در بودجه 1401 پیش بینی شــده اســت. همچنان که در 
بودجه رشــد اقتصادی 8 درصد برنامه ریزی شده است تا هم جلوی 
خلق نقدینگی گرفته شــود و هم از بانک مرکزی اســتقراض نداشته 
باشیم.رئیس جمهور با بیان اینکه در چند ماه فعالیت دولت تلاش 
شده استقراض از بانک مرکزی نباشد و نیز خلق نقدینگی نیز انجام 
نشود، ادامه داد: من بنا ندارم که در گفت وگوها به این مسأله بپردازم 
که چه چیزی را تحویل گرفتیم، اما می توانم به این مسأله اشاره کنم 
که باید کارهای زیادی بشــود که دولت اقدامــات خود را دراین زمینه 

آغاز کرده است.
وی با اشــاره به اینکه بودجه 1401 براساس رشد اقتصادی تنظیم 
شــده اســت، گفت: وقتی رشــد اقتصادی داشــته باشــیم، تورم مهار 
و کســب و کارهــا در جامعــه فعال می شــود. اکنون نشــانه های رشــد 
اقتصــادی دارد پیــدا می شــود، همچنان که برخی کارهــا را نیز انجام 
نمی دهیــم و برخی اقدامات را نیز انجــام دادیم. دراین زمینه تأکید 
داریم که خلق پول نشده یا پایه پولی افزایش پیدا نکند یا اگر پایه پولی 

درحال افزایش است، بانک مرکزی باید فعال شود.
ë موظف به کنترل قیمتیم 

رئیس جمهور با بیان اینکه همه این کارها آغاز شده و دولت روی 
همه این بخش ها حســاس شــده اســت، به برگزاری جلسات منظم 
اقتصادی دولت اشاره کرد و درباره مسأله کنترل قیمت ها نیز گفت: 
مســأله کنترل قیمت ها در ســتاد تنظیم بازار پیگیری می شــود و این 
ســتاد موظف اســت قیمت ها را کنتــرل کند.وی با بیــان اینکه کنترل 
قیمت ها خواست مردم است، ادامه داد: دولت در بخش هایی مانند 
فولاد و سیمان توانسته قیمت ها را پایین بیاورد، اما در مجموع دولت 
حساس است که چه کالاهایی گران شده و اگر گران شده به چه علت 
بوده است. آیا به دلار و تأمین مواد اولیه از خارج وابسته بوده یا دلایل 
دیگری داشته است. همه اینها در دولت دنبال می شود و در مجموع، 
دولت موظف است اینها را کنترل کند و ما هم دستگاه های مختلف 

و استانداران را مسئول کردیم تا مردم از این جهت در رنج نباشند.
ë سه نکته درباره بورس 

آیت الله رئیسی در بخش دیگری از این نشست خبری، در پاسخ به 
ســؤالی پیرامون وضع بورس، گفت: یکی از بخش هایی که میراث دار 
دولت قبل شــدیم، بورس اســت که از همان ابتدا این عرصه نگرانی 
مردم بود. رئیس جمهور با بیان اینکه با تبلیغاتی که انجام شد، عده 
زیــادی از مردم وارد بورس شــده و ســهام خریدند. وی بخش عمده 
ســهامداران را خرد برشــمرد و گفــت: چیزی که به مــردم گفتم و در 
هفته اول دولت هم نسبت به آن حساس بودم، این بود که در دولت 
هم اعلام کردم به هیچ عنوان بورس نباید قلک تأمین مالی دولت 
باشــد.رئیس جمهور افزود: دوم اینکــه ما باید صندوق های تثبیت و 
توســعه را به عنوان پشتیبانی ســهامداران خرد قرار دهیم که تأمین 
این مبلغ صندوق ها انجام شــد.آیت الله رئیسی درباره نکته سوم در 
زمینه بورس نیز گفت: براســاس نگرانی هایی که از ابتدا داشتم، تیم 
اقتصادی دولت به ریاست معاون اول رئیس جمهور را مأمور کردم 
تا راهکارهای برون رفت از این وضعیت بورس را دنبال کنند، آنان نیز 
بررسی کردند که پیش از این نشست، جلسه تیم اقتصادی دولت با 
محوریت بورس برگزار شد.رئیس جمهور تصریح کرد: مردم بدانند 
دغدغه آنان دغدغه من به عنوان خدمتگزار مردم نیز هســت. ما تا 
وقتی که مردم آرامش پیدا کنند به هیچ عنوان از دغدغه مردم عبور 
نمی کنیم؛ و نه با بخشنامه و دستور، بلکه با کار اجرایی و میدانی این 
کار انجام می شــود.آیت الله رئیســی بــا تأکید بر اینکــه دغدغه مردم 
دغدغه دولت نیز هست، اعلام کرد: در زمینه بورس، تیم اقتصادی 
به نتایجی رسید که صبح فردا )امروز چهارشنبه( وزیر امور اقتصادی 
و دارایی این تصمیمات و مصوبات را به عنوان راهکارهای برون رفت 
بورس از مشــکلات، در جهت آرامش و تبدیل وضعیت آن به مردم 

اعلام خواهد کرد.
ë پیگیری جدی مصوبات بانکی

رئیــس جمهــور در توضیــح ضمانــت اجرایــی تصمیــم دولــت 
پیرامون عدم نیاز به ضامن در وام های زیر 100 میلیون تومانی، گفت: 
بانک ها تابه حال ســه عمل را باید دنبــال می کردند؛ اول نقش خود 
در  توسعه اقتصادی، دوم ارائه خدمات پولی به مردم و سوم مسأله 
اداری خود آنهاســت. متأسفانه طی ســال های گذشته توجه به نکته 
اول و دوم مورد غفلت  واقع شده است و بیشتر بر سود خود بانک ها 
تأکید شــده اســت. وی افزود: اینکه یک بانک بنگاه داری کند یا آنکه 
اموال یک کارخانه را توقیف کند، یعنی به دنبال سود خود است وگرنه  
ایــن اقــدام دربرگیرنده توســعه اقتصــادی و ارائه خدمــات به مردم 
نیســت.آیت الله رئیسی همچنین تصریح کرد: خلق نقدینگی اگر به 

سمت تولید باشد، سودمند است اما اگر در بازارهایی نظیر مسکن و... 
ســرازیر شود، سیل بنیان کن است و مشکلات جدی به دنبال خواهد 
آورد. رئیس جمهور در توضیح نشســت اخیر خــود با مدیران عامل 
بانک هــا، ابراز کرد: ما در جلســه اخیر مطــرح کردیم که بانک ها باید 
به مردم تســهیلات بدهند؛ تســهیلات یعنی با سهولت تأمین مالی 
بشــوند نــه اینکه در مضیقه قــرار بگیرند. وی افــزود: چند تصمیم با 
حضــور خود مدیــران عامل بانک هــا گرفتیم و وزیر محتــرم اقتصاد 
مأمور پیگیری این تصمیمات هســتند. بنده هم تأکید کردم که باید 

این تصمیمات حتماً اجرایی بشود.
آیت الله رئیســی دربــاره ضمانت اجرایی ایــن تصمیمات، تأکید 
کــرد: مــن قبلًا هم گفتم که هر شــرکت دولتی بــه تصمیمات دولت 
عمل نکند، حتماً با آن برخورد خواهد شد و اولین برخورد، برکناری 
مدیر آن شرکت خواهد بود. اگر قرار باشد بانکی به این تصمیم دولت 

عمل نکند ولو آنکه خصوصی باشد، با او نیز برخورد خواهیم کرد.
ë حل مشکلات بازار مسکن

رئیس جمهور در ادامه پیرامون کنترل بازار مسکن از جمله لزوم 
ارائــه تســهیلات در بخش اجاره بهــا، گفت: کارگروهــی از بخش های 
مختلــف مأمــور خواهند شــد تــا دربــاره مدیریت مســأله اجــاره بها 
تصمیم گیری شود. دولت حتماً دراین باره مساعدت خواهد داشت 
و بــه عنــوان راهکار موقت تســهیلاتی در نظــر خواهد گرفــت.وی در 
این باره افزود: صنعت مسکن ســازی یک صنعت پیشــران است که 
ســایر صنایع را فعال خواهد کرد. بنای ما آن اســت که این مشــکل را 
به صورت ریشــه ای پیگیــری کنیم و به اقدامــات موقت اکتفا نکنیم. 
اســاس کار این اســت که ما مسکن ســازی کنیم تا بتوانیم قیمت آن 
و اجــاره بهــا را کنتــرل کنیم.رئیس جمهور یادآور شــد: دربــاره اموال 
مــازاد هــم بســیاری از دســتگاه ها تــن بــه کار نمی دادنــد امــا در این 
دولت »نمی شــود«، »نشد« و عدم عمل به تصمیمات نداریم. فلذا 
مشاهده می کنیم که مسأله رسیدگی به اموال مازاد دولت نسبت به 
ســنوات گذشته، پیشرفت بیشتری داشــته و همچنین نسبت به فرار 

مالیاتی و مؤدیان جدید نیز اقدامات جدی در حال انجام است.
ë مسأله هوای پاک

آیت الله رئیسی درباره وضع هوای تهران و کلانشهرها نیز ضمن 
تأییــد نگرانی مهم مــردم در این زمینــه، تأکید کرد: ما دســتگاه ها را 
مأمور کردیم تا جلسات مستمری را در این زمینه تشکیل بدهند. البته 
دنباله دار شدن این مسأله، گاهی ناشی از نوع تصمیم و نقشی است 
که برای دســتگاه در نظر گرفته شده است که در این رابطه دستگاه ها 

باید اعلام کنند تا دراین باره تصمیم گرفته شود.
رئیس جمهور درباره مسأله نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
نیز با اشاره به اینکه شهرداری در این زمینه مسئولیت دارد و مردم نیز 
باید به شیوه های مختلف از جمله پرداخت عوارض به این امر کمک 
کنند، ادامه داد: در نوســازی ناوگان حمل و نقل عمومی بخشــی هم 
باید دولت کمک کند. دراین زمینه به سازمان برنامه اعلام کردم یکی 
از اولویت هــای جــدی کمک به نوســازی ناوگان حمل و نقل شــهری 

باشد که می تواند به داشتن هوای پاک کمک کند.
وی با اشــاره به اینکه آسیب شناســی این مســأله از زمان ریاســت 
بر قوه قضائیه ذهن او رامشــغول کرده بود، گفت: هوا، آب و مســکن 
مناسب از حقوق مردم است و حتماً باید دنبال شود. من به همکاران 
خــود در بخش های مختلف تأکید کرده و همچنین خواســته ام تا اگر 
دســتگاه ها چه در حوزه وظایف و چه ساختارها و مسئولیت ها نقشی 

دارند، این مسائل بیان و جبران شود. 
ë درباره انتقادها از انتصاب ها 

رئیــس جمهور درباره حواشــی و بعضــاً انتقادهای مطرح شــده 
نسبت به انتصابات در دولت نیز با تأکید بر اینکه دولت اساساً از نقد 
اســتقبال می کند، اظهار کرد: حتماً انتقاد برای دولت سازنده است و 
دولت هم از آنها استقبال می کند، اما گاهی احساس می شود برخی 

اظهار نظرها با واقعیت همخوانی ندارد.
آیت الله رئیســی با اشــاره به اینکه گاهی نقاط قوت دولت طوری 
منعکس می شود که گویی نقاط ضعف هستند، یکی از همین نقاط 
قــوت را که ضعف نمایانده می شــود را مســأله انتصابات دانســت و 
تأکیــد کــرد: بنــای دولت بر شایسته ســالاری اســت، هرچنــد اعضای 
دولت در گذشــته با هم ارتباط و آشــنایی داشته اند، اما این ارتباطات 
مبتنی بر حزب یا دسته های سیاسی های نبوده است و چه بسا برخی 
در دولت با یکدیگر آشــنا شده اند.وی اظهار کرد: در واکنش به برخی 
اظهــار نظرها که بحث انتصابات فامیلی را مطرح می کردند، از آنان 
خواستم 5 نفر را نام ببرید که پیگیری کنیم )این انتصابات کجا بوده 
اســت(.رئیس جمهــور با بیان اینکه باید به تجربه 30 ســال گذشــته 
ریاســت جمهوری نگاه شــود که در گذشــته چطور بوده است، گفت: 
یافتن این مســأله کار ســختی نیست. اما در پاسخ به ســؤال من که از 
برخی منتقدان خواســتم اسامی انتصابات فامیلی را بگویند، گفتند 
رســانه ها مطــرح کردند و ما هم مطرح کردیــم، درحالی که این رویه 
مطلوبی نیست.آیت الله رئیسی با بیان اینکه در این دولت، این طور 
نبوده است که یک مسئول بخواهد فامیل خود را مشغول به کار کند، 
تأکید کرد: در این زمینه در دولت حساسیت بوده و اساساً حساسیت 
بر این بوده است که انتصابات براساس شایستگی باشد، هرچند اگر 
جایی تذکر داده شود، وزیر و استاندار باید پیگیری کنند. رئیس جمهور 
بــا بیان اینکه در زمینه انتصابات حساســیت ها را می دانم، خواســتار 

اطلاع رسانی مناسب دولت در این زمینه شد. 
ë ارتباط دولت سیزدهم با مردم

آیــت الله رئیســی، نقطــه قــوت دیگــر دولــت را ارتباط بــا مردم 
دانســت و بــا بیان اینکــه آقایان بایــد ارتباط با مــردم را تجربه کنند 
تــا دریابند ایــن ارتباط تا چــه اندازه لــذت دارد، ادامــه داد: وقتی از 
کرملین به کرمان رفتم، اساساً به این دلیل بود که از ارتباط با مردم 

لذت می برم.
وی بــا بیان اینکه مدیران ما باید با مــردم در ا رتباط بوده و حرف 
آنان را بشــنوند، تأکید کرد: ما هم به مســائل کلان می رســیم، هم به 

مســائل جزئــی. 6 روز هفته در ســطح ملی کار کنیم و یــک روز هم با 
مردم در استان ها ارتباط پیدا کنیم، 6 روز در سطح ملی، یک روز هم 
ارتباط با مردم در سطح استان ها. کما اینکه در سفر به کرمان، دیدیم 
که مردم ســیلزده مشــکل دارند و مردم بزرگوار نیــز با مناعت طبع، 
مشکلات را مطرح می کنند.رئیسی با بیان اینکه برخی این نقطه قوت 
دولت را اینطور مطرح می کنند که چرا به اســتان ها می رویم، اضافه 

کرد: نقطه قوت دیگر دولت هماهنگی تیم اقتصادی است.
وی بــا بیــان اینکــه شــاید در بعضــی اطلاع رســانی ها نســبت به 
تصمیمــات اقتصادی هماهنگی نبوده یا این اطلاع رســانی بهنگام 
نبــوده اســت، افزود: بعضی هــا از ایــن ناهماهنگی در اطلاع رســانی 
نتیجه گرفتند که تیم  اقتصادی دولت هماهنگ نیســت، درصورتی 

که تیم اقتصادی باهم هماهنگ است و دارند کار می کنند.
رئیسی گفت: این هماهنگی به این معنی نیست که اساساً دو نظر 
مخالف نباشد، اما وقتی تصمیمی گرفته شد، همه دولت یک آهنگ 
دارد و بــا همیــن آهنــگ مســائل را دنبــال می کنند.آیت الله رئیســی 
همچنین با طرح این مسأله که گاهی گفته می شود چرا انتصابات به 
کندی پیش می رود، گفت: در دولت تأکید کردم انتصابات حتماً باید 
با سرعت انجام شود و در این زمینه گفتم هرکس شایسته است باید 
به کار گرفته شود، اما هرکس که بانی وضع موجود است، باید برکنار 
شــود.وی با اشــاره به اینکه اکنون افرادی در دولت هســتند که از قبل 
بوده انــد و دارند کار می کنند، اظهار کــرد: نگاه ما در انتصابات حزبی 
و جناحی نیست، بلکه بر مبنای شایسته سالاری است.رئیس جمهور 
با بیان اینکه من از انتقاد استقبال می کنم، اما برخی اظهار نظرها از 
نقدها فاصله دارند، گفت: تأکید می کنم که حتماً حتماً به شــرایطی 
کــه دولــت کار خــود را آغاز کرده اســت، توجــه کنید، وقتی از بخشــی 
نــام می برید، ببینیــد که ما چگونه وارد میدان شــدیم. البته بیان این 
مســائل )که چه چیزی را تحویل گرفتیم( گفتمان من نیســت، چون 
این مسائل مردم را ناامید می کند، درحالی که ما آمدیم تا امید ایجاد 

کنیم و کار کنیم.
ë مدیریت تبعات حذف ارز ترجیحی

رئیس جمهور در توضیح روند اجرای لایحه بودجه 1401 از جمله 
در زمینه مهم حذف ارز ترجیحی و تبعات اقتصادی آن، تشریح کرد: 
در بودجه ســال 1400 هشــت میلیارد دلار ارز ترجیحی در نظر گرفته 

شده بود که دولت قبل همه آن را تخصیص داده بود.
رئیســی افــزود: ما همواره تأکیــد کردیم که به دنبال ایجاد شــوک 
نیســتیم اما ارز ترجیحی مشکلات جدی برای اقتصاد کشور از جمله 
رانــت  و فســاد ایجــاد کــرده اســت و طــی ســال های اخیر بایــد مورد 

بازنگری قرار می گرفت اما در نهایت دولت آن را انجام نداد.
آیت الله رئیســی درخصوص روش عادلانه حذف ارز ترجیحی از 
سوی دولت، تصریح کرد: ما سه نکته را مدنظر قرار دادیم؛ اول آنکه 
در روش حذف، اجماع نسبی بین دولت و مجلس باید اتفاق بیفتد. 
دوم، در ایــن زمینــه حتماً اقناع افــکار عمومی و نخبگان به واســطه 
اطلاع رســانی درســت صورت بگیرد و ســوم نیز آنکه ارز ترجیحی که 
در کالاها حذف می شود، منفعت آن برای مردم جبران بشود.رئیس 
جمهور در توضیح این روش و راهکار جایگزین منفعت و تخصیص 
یارانــه ارز ترجیحی به مردم، خاطرنشــان کــرد: روش اینگونه خواهد 
بــود که این یارانه به جــای اختصاص به واردکننده، به مصرف کننده 
نهایی داده بشود؛ یعنی به میزانی که کالاها افزایش قیمت بیابند، از 
طریق کارت اعتباری  این میزان را جبران کنیم و به صورت مستقیم 
به مردم بدهیم.رئیسی افزود: درباره نان و دارو فعلًا برنامه ای نداریم 
و در سایر کالاها نیز  در حال مذاکره با مجلس هستیم. تقاضای ما این 
اســت که صاحبنظران نظر بدهند چرا که این یک مسأله ملی است. 
نمی گوییم هیچکس مخالف نیســت اما هدف این اســت که اجماع 

روی آن حاصل شود.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه اصلاحات اقتصادی ضرورت امروز 
کشور است و باید نتیجه اقدامات و تصمیمات، ایجاد و ارتقای ثبات 
در بازار شــود تأکید کرد: در نهایت خط قرمز دولت در تصمیم گیری 

برای نحوه اجرای حذف ارز ترجیحی، معیشت مردم است.
ë  نظام عادلانه پرداخت برای همه 

رئیــس جمهور در ادامه ســخنان خود پیرامون مســأله مطالبات 
اقشــار مختلــف حقوق بگیــر دولــت بــرای بهبــود وضــع معیشــتی 
خود، گفت: ســال های اخیر به دلیل شــرایط تورمــی، حقوق، مزایا و 
مســتمری کفایت نمی کند و بسیاری از اقشار دچار مشکلات شدند، 
مــردم نیــز بــه درســتی مطالباتــی دارنــد و ایــن مطالبات بحــق نیز 
هســت.وی افــزود: در ماه های اخیر نیز دولت گذشــته اقداماتی کرد 
تا متناسب ســازی حقوق برخی اقشار در دستور کار قرار بگیرد اما دو 
ســؤال وجود دارد؛ اولًا، بودجه این لوایح از کجا در نظر گرفته شــد؟ و 
دومــاً آنکه چرا این اقدام در ماه های آخر دولت ســابق انجام شــد؟ 
مگر مشــکلات این اقشار به ماه های آخر دولت برمی گشت؟رئیسی 
پیرامون نحوه پیگیری این مشکلات از سوی دولت، خاطرنشان کرد: 
یک راه این است که یک قشر در جامعه مشکلش حل بشود و اقشار 
دیگر بگویند که پس مشکلات ما چه خواهد شد؟ اما راه حل درست 
این مشکل آن است که مطابق عدالت برای همه اقشار رفتار بشود؛ 
چرا که ما مأمور به حل مشکلات همه  جمهور هستیم.رئیس جمهور 
در توضیح این مسأله، تصریح کرد: ما سازمان اداری و استخدامی را 
مکلف کردیم تا یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت برای کارکنان 
دولــت تنظیم کنند تا همه  اقشــاری کــه از دولت حقوق و دســتمزد 
دریافت می کنند، به صورت منظم و عادلانه به مسائل شان رسیدگی 
شود.رئیسی افزود: مردم می دانند که ما این دولت را اینگونه تحویل 
گرفتیم و همه   اقشــار نســبت به مســائل و مشــکلات معیشتی خود 
درست می گویند اما خواهش ما آن است که بدانند رفع این مشکل 
از اولویت های دولت است و کار در میانه راه است و ان شاءالله با تأیید 

مجلس، نظام عادلانه پرداخت را به وجود خواهیم آورد.
ë مصوبات جدید درباره کرونا؟ 

در زمان شروع دولت 700 خانواده داغدار موضوع کرونا می شدند 
و امــروز به لطف خدا و مشــارکت مــردم، هم ابتلا و هــم موارد فوت 
بســیار کاهش پیدا کرد. شــکر ایــن موفقیت بزرگ که مــردم و دولت 
بــه دســت آوردنــد، در صیانت از آن اســت. مــا با رعایــت پروتکل ها 
فعالیت هــا را مجدداً راه اندازی کردیــم و اگر خدای ناکرده پروتکل ها 
کمتر مراعات شــود، ممکن اســت مجدداً محدودیت هایی از ســوی 

دولت اعمال شود.
ë امید واقعی داریم

رئیســی در پایان ســخنان خود خطاب به مردم ضمــن قدردانی 
از زحمــات تیــم ملــی بانوان فوتبــال کشــور و آرزوی  موفقیــت برای 
تیم ملی مردان در مســابقه پیش رو ، گفت: بســیار امیدوار هستم که 
گشــایش ها پیش روی ماست؛ این حرف ها نه برای ایجاد امید است، 
بلکــه واقعیتی اســت که فراروی ما قــرار دارد. بنابرایــن با دعای خیر 
مردم و با قوت و قدرت موانع را کنار خواهیم زد. چرا که همانند شهید 
بزرگوار حاج قاسم سلیمانی هیچ مانعی را به  رسمیت نمی شناسیم 

و ان شاءالله مشکلات مردم رفع خواهد شد.

رئیس جمهور شب گذشته در گفت و گوی زنده تلویزیونی تأکید کرد دولت به طور همزمان  در حوزه خنثی کردن و لغو تحریم ها فعال است
به ریاست معاون اول رئیس جمهور

جلسه بررسی اجرای طرح های اولویت دار 
استان تهران برگزار شد

جلســه هماهنگی و بررســی اجــرای طرح هــای اولویت دار اســتان تهران 
روز گذشــته به ریاســت محمــد مخبر معاون اول رئیــس جمهور در نهاد 
ریاســت جمهــوری برگزار شــد. به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت 
جمهــوری، در ایــن جلســه کــه معــاون اجرایــی رئیــس جمهــور، وزرای 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، جهاد کشــاورزی، ورزش و جوانان، 
آمــوزش و پــرورش، دادگســتری، میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، معاون رئیس  جمهور در 
امور زنان و خانواده، اســتاندار و شــهردار تهران و مســئولان دســتگاه های 
مربوطه حضور داشتند، توافقات دستگاه های اجرایی و بانک های عامل 
بــرای اجــرای طرح هــای اولویــت دار ایــن اســتان در حوزه هــای مختلف 

بررسی و تصویب شد.
همچنین در این جلســه بر ضرورت اجرایی و عملیاتی شــدن هر چه 
ســریع تر طرح هــای مرتبط با حــوزه گردشــگری، نیــرو، ورزش و جوانان، 
خانــواده و زنــان، صنعتــی، کشــاورزی، آموزشــی، بهداشــتی، عمرانــی و 
زیرســاختی اســتان تهران به منظور اشــتغالزایی و توســعه و آبادانی این 

استان تأکید شد.

رژیم صهیونیستی تهدیدکننده امنیت منطقه است
رئیس ســتاد کل نیرو های مسلح کشورمان در دیدار وزیر دفاع جمهوری 
آذربایجان، تأکید کرد: حضور رژیم صهیونیستی در منطقه، عامل ایجاد 

تفرقه و تهدیدکننده امنیت و ثبات کشور های منطقه است.
به گزارش خبرگزاری صدا و ســیما، ســردار سرلشــکر پاســدار »محمد 
باقری« روز گذشــته در دیدار ســپهبد »ذاکر حســن اف« با ابراز امیدواری 
نســبت بــه اینکــه ســفر او بــه ایــران فرصــت مناســبی بــرای توســعه و 
تحکیــم روابــط میان دو کشــور بخصــوص در موضوعات دفاعــی، فنی و 
نظامی باشــد، به سیاســت جمهوری اســلامی ایران مبنی بر مخالفت با 
هرگونه اشــغالگری اشــاره کرد و گفت: آزادسازی ســرزمین های اشغالی 
آذربایجان که بعد از مدت ســه دهه اتفاق افتاد، موجب خرســندی رهبر 
معظم انقلاب اســلامی و مردم عزیز ایران شد.سرلشــکر باقری با تأکید 
بر لزوم احترام گذاشــتن به تمامیت ارضی تمامی کشــور ها خاطرنشــان 
کــرد: مــا همان مقــدار که نســبت به کشــور خودمــان حساســیت داریم، 
نســبت به تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان هم حساس هستیم. وی 
سپس بر لزوم رایزنی های بیشتر بین دو کشور به منظور جلوگیری از بروز 
ســوء تفاهمات تأکید و بیان کرد: سیاســت اصولی ما حل و فصل مســائل 
منطقه توسط کشور های منطقه، بدون دخالت بیگانگان است. سرلشکر 
باقــری همچنین گفت: با ســفر وزیر دفاع جمهــوری آذربایجان به ایران 
به طــور حتــم روابط نظامی دو کشــور توســعه چشــمگیری خواهد یافت 
که موجب امنیت هر دو کشــور می شود. ســپهبد »ذاکر حسن اف« نیز در 
ایــن دیــدار توضیح مفصلی درباره عملیات آزادســازی اراضی اشــغالی 
جمهــوری آذربایجان در جنگ ۴۴ روزه ســال گذشــته، ارائه کــرد. وی در 
جمع خبرنــگاران گفت: در این دیدار پیام رئیس جمهور کشــورمان را به 
رئیس ســتاد کل نیرو های مســلح رســاندیم و اعلام کردیم که در توسعه 

روابط دو جانبه، بسیار مصمم هستیم.

در پی بارش سنگین برف رقم خورد

سفر وزیر کشور به کردستان
وزیر کشــوربرای ارزیابی روند امدادرسانی ها در بارش سنگین برف راهی 
کردســتان شــد. به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی دولت، وحیــدی با بیان 
اینکــه به دنبال ارزیابی دقیق از روند امدادرســانی ها بــه هموطنان عزیز 
اســتان کردســتان در بارش ســنگین برف هســتیم، گفت: تلاش داریم با 
بررســی ابعــاد مختلف مســأله، اقدامــات کنترلی لازم را بــرای مدیریت 

شرایط در ایام پیش رو داشته باشیم.

رئیس اسبق بسیج صدا و سیما درگذشت
محمــود عاطفی، رئیس اســبق بســیج و مدیرکل اســبق روابــط عمومی 
ســازمان صــدا و ســیما، روز گذشــته در بیمارســتان بــر اثــر ســکته قلبــی 
درگذشــت. بــه گزارش میــزان، ســردار عاطفی جانبــاز  و برادر شــهیدان 
عباس و اکبر عاطفی بود که در ســال 1366 به درجه جانبازی نائل شــده 
بود. وی متولد شهرســتان رشــت بــود و در کارنامه کاری خود مســئولیت 
عقیدتــی ســپاه گیــلان، ریاســت بســیج صــدا و ســیما و مدیرکلــی روابط 
عمومــی این ســازمان و ریاســت ســازمان ســینمایی و هنرهای نمایشــی 
دفــاع مقدس بنیاد حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقدس را برعهده 
داشــت. پیمــان جبلی رئیس صــدا و ســیما در پیامی، »درگذشــت برادر 
بســیجی و مدیــر رســانه ای ارزنــده و متعهــد« را تســلیت گفــت و تأکیــد 
کرد: »ایشــان در کســوت یک مدیر بسیجی خســتگی ناپذیر همواره منشأ 
خیــر و آثــار بــه یاد ماندنی بــود. به یاد داریــم که پس از ســقوط دیکتاتور 
بغداد، دوربین حاج محمود عاطفی بود که تصویری درخشــان از بارگاه 
آســمانی ارباب عالمین، حضرت ســید الشــهدا)ع( وحــرم حضرت قمر 
بنی هاشــم)س( را به تصویر کشــید و آن عکس در قالب پوســتر، در قاب 

چشمان و بر حریم قلب مان ماندگار شد.«


